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1. INLEDNING OCH BAKGRUND 

En översiktsplan visar kommunens viljeriktning för den fysiska planeringen. Alla 
kommuner måste enligt plan- och bygglagen (PBL) ha en aktuell översiktsplan och den 
ska utformas på ett tydligt och lättförståeligt sätt så att den enkelt kan användas av alla. 
Översiktsplanen ska visa hur kommunen på ett övergripande sätt tänker skapa 
förutsättningar för en långsiktig och hållbar utveckling. Detta genom att ange inriktningar 
för hur mark- och vattenområden ska användas, utvecklas och bevaras. 

Med stöd av översiktsplanen är det möjligt att sätta enskilda beslut i ett större perspektiv 
och på så sätt gynna utvecklingen på lång sikt. Översiktsplanen är ett viktigt politiskt 
styrdokument. Översiktsplanen är inte juridiskt bindande men har stor tyngd i sin 
vägledning. Översiktsplanen ska vara ett underlag för kommunens beslut vid 
detaljplanering, planbesked, bygglov och tillståndsansökningar. Planen vägleder 
kommuninvånarna, näringsliv och myndigheter i hur kommunen ställer sig till 
förfrågningar av olika slag, exempelvis var det är möjligt att uppföra nya 
bostadsområden. 

Översiktsplanen beskriver också hur mark- och vattenanvändningen tar hänsyn till 
allmänna intressen, hur riksintressen tillgodoses och hur miljökvalitetsnormer (MKN) 
följs. Samtidigt ska väsentliga konsekvenser redovisas för att främja en långsiktig och 
hållbar utveckling. 
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1.1 PLANPROCESSEN  

För att tidigt förankra arbetet med översiktsplanen och få medskick i arbetet har dialoger 
hållits med olika grupper. Under 2020 genomfördes en workshop, där politikerna deltog 
med att fånga viljeinriktningen i översiktsplanen. Under pandemin år 2021 genomfördes 
även en digital medborgardialog och 2023 togs kommunens Vision 2030 med tillhörande 
övergripande och riktade mål fram. Vidare har Tyréns AB tagit fram en trafikstrategi för 
Kalix kommun som utgjort ett planeringsunderlag till förslaget av översiktsplan. 

Eftersom en översiktsplan antas innebära betydande miljöpåverkan ska en strategisk 
miljöbedömning tas fram enligt miljöbalken 6 kap. 3 §. I miljöbedömningen ingår bland 
annat att genomföra ett avgränsningssamråd med länsstyrelsen och berörda kommuner. 
Där bestäms omfattningen och detaljeringsgraden för miljökonsekvensbeskrivningen 
(MKB) som måste tas fram. När översiktsplanen går ut på samråd ska det finnas 
möjlighet att lämna synpunkter även på MKB. Ett avgränsningssamråd för MKB har 
genomförts med Länsstyrelsen i Norrbottens län samt berörda kommuner. 

Samhällsbyggnadsnämnden beslutade i mars 2024 att översiktsplanen skulle ställas ut 
för samråd. I enlighet med plan- och bygglagen har samrådsförslaget skickats ut på 
remiss till berörda myndigheter och organisationer, berörda kommuner, politiska partier 
och andra berörda. Under samrådstiden har planförslaget funnits tillgängligt digitalt och i 
en PDF-version. Det har även funnits en tryckt version i kommunförvaltningsbyggnadens 
reception. Information om samrådstiden, samrådsmöten och vart dokumenten finns 
tillgängliga har publicerats i de lokala tidningarna Kalix-bladet och Kalixguiden, på sociala 
medier och på kommunens hemsida.  

Samrådstiden planerades först till mellan 26 april och 28 juni 2024 med två 
samrådsmöten i centrala Kalix. Efter inkomna synpunkter och interna dialoger beslutade 
kommunen att förlänga samrådstiden till 1 september 2024 och dessutom utöka antalet 
samrådsmöten med ytterligare fyra stycken i några av kommunens byar. Synpunkter har 
kunnat framföras under de sex olika samrådsmötena eller genom e-post, brev, digital 
enkät samt via telefon. 

Samråd hålls med allmänheten, myndigheter, kommuner, organisationer och andra 
berörda med syfte att inhämta synpunkter på förslaget till översiktsplan och därmed 
förbättra det. Samrådet är viktigt för delaktighet och insyn samt ger en demokratisk 
förankring. Efter samrådet har alla inkomna synpunkter sammanfattats och de 
synpunkter som inkommit under samrådstiden bemöts in denna samrådsredogörelse. 

 

Figur 1. Bilden illustrerar en preliminär tidslinje över dialogprocessen och de olika stegen från initiering till laga 
kraft. 
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Efter samrådet revideras planförslaget utifrån inkomna synpunkter. De synpunkter som 
inte direkt berör översiktsplanen har framförts till berörd avdelning. Efter att planen har 
reviderats har översiktsplanen varit föremål för granskning, under perioden 19 januari 
2025 till 23 mars 2025. Granskningen sker med kommuninvånare, myndigheter, 
grannkommuner, organisationer och andra berörda aktörer och syftar till att inhämta 
synpunkter på den reviderade förslaget. Granskningen är ytterligare en viktig del för 
delaktighet och insyn och ger en demokratisk förankring i kommunens planarbete.  

Planförslaget ska låtas granskas under minst två månader. Granskning av 
översiktsplanen kungjordes på kommunens anslagstavla och i ortstidningarna 
Norrländska Socialdemokraten och Norrbottens Kuriren den 18 och 19 januari 2025. 
Kungörelse om granskning har även publicerats i det lokala reklambladet, Kalixguiden, 
och i sociala medier. Översiktsplanen tillsammans med tillhörande bilagor har funnits 
tillgängliga på kommunens hemsida och i förvaltningsbyggnadens reception under hela 
granskningstiden. Synpunkter har kunnat lämnas via formulär i den digitala 
översiktsplanen eller via post och e-post.  

Efter granskningstiden ska kommunen i ett särskilt utlåtande sammanställa de 
synpunkter som kommit fram och redovisa de förslag som synpunkterna gett anledning 
till. Efter granskningsskedet tas den slutgiltiga versionen av översiktsplanen fram och 
kommunfullmäktige antar den nya översiktsplanen. Preliminärt antas kommunfullmäktige 
kunna anta översiktsplanen sommaren 2025.  
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2. SAMMANFATTNING AV REVIDERING 

Förslaget till ny översiktsplan har reviderats och kompletterats utifrån de synpunkter som 
tillgodosetts, ändrade förutsättningar, nytt kunskapsunderlag och interna diskussioner. 
Förändringar som är av större karaktär redovisas sammanfattat i punktformat nedan, 
utan prioriteringsordning. Utöver dessa har redaktionella ändringar gjorts i texterna. 

Ändringar i mark- och vattenanvändningskartan: 

• Verksamhetsområdet V4 i Vånafjärden/Karlsborg minskas i omfattning enlig inkomna 
synpunkter från boende och föreningar/organisationer i Vånafjärden. 

• Markanvändningen för öar i Kalix skärgård ändras från ”natur- och friluftsliv” till 
”landsbygd” där motivering eller utvecklat resonemang för högre naturvärden eller 
rekreationsvärden saknas. 

• Området M1 som är utpekat som utveckling för tillfällig begravningsplats flyttas mer 
österut enligt Kalix församlings önskemål. 

Ändringar i planbeskrivningen: 

• Kommunens tankar och ställningstagande för utpekade vindkraftsområden 
förtydligas.  

• Beskrivningen av Båtskärsnäs uppdateras. 
 

Ändringar i miljökonsekvensbeskrivningen: 

• Inkomna synpunkter under granskningstiden föranleder inga ändringar i 
miljökonsekvensbeskrivningen. 

Synpunkter som inte kan tillgodoses: 

• Utpekade områden (V5) för vindkraft på land behålls. I en framtida tillståndsprocess 
får området V5 utredas mer detaljerat för att kunna avgöra vilka ytterligare 
anpassningar som måste till för att minimera eventuella vindkraftverks 
omlandspåverkan på rennäringen. 

  



Sida 6 av 21 
 

 
 

3. INKOMNA YTTRANDEN 

Totalt har 15 skriftliga yttranden inkommit från: 

Länsstyrelsen   Rågholmens vänner 
Region Norrbotten   Privatperson 1 
Sametinget    Privatpersoner 2 
Bodens kommun   Privatpersoner 3 
Kalix församling   Privatpersoner 4 
Gällivare skogssameby   Privatpersoner 5 
Vånafjärdens samfällighet  Privatperson 6 
Vånafjärdens hembygdsförening 

Utifrån sina respektive perspektiv, bakgrunder och intresseområden har länsstyrelsen, 
regionen, myndigheter, kommuner, organisationer och privatpersoner yttrat sig kring 
granskningsförslaget.  

Yttranden har lämnats med olika detaljeringsgrad. Först redovisas yttrandet och därefter 
redovisas Kalix kommuns bemötande med kursiv text. Synpunkter från privatpersoner är 
anonymiserade. Samtliga yttranden återfinns som offentliga handlingar på kommunens 
samhällsplaneringsavdelning, samhällsbyggnadsförvaltningen. 

3.1 LÄNSSTYRELSEN 

Bakgrund  
Kalix kommun har arbetat fram ett förslag för en kommunomfattande översiktsplan. 
Länsstyrelsen ska under utställningstiden avge ett granskningsyttrande över 
planförslaget. 

Av yttrandet ska det framgå om  

1. förslaget inte tillgodoser ett riksintresse enligt 3 eller 4 kap. miljöbalken,  

2. förslaget kan medverka till att en miljökvalitetsnorm enligt 5 kap. miljöbalken inte 
följs, 

3. redovisningen av områden för landsbygdsutveckling i strandnära lägen inte är förenlig 
med 7 kap. 18 e § första stycket miljöbalken,  

4. sådana frågor rörande användningen av mark- och vattenområden som angår två eller 
flera kommuner inte samordnas på ett lämpligt sätt, och  

5. en bebyggelse eller ett byggnadsverk blir olämpligt med hänsyn till människors hälsa 
eller säkerhet eller till risken för olyckor, översvämning eller erosion.  

Detta granskningsyttrande utgör statens samordnade syn på planförslaget. Kommunen 
ska redovisa länsstyrelsens granskningsyttrande tillsammans med översiktsplanen enligt 
3 kap 20 § PBL. Om länsstyrelsen inte har godtagit planen i en viss del, ska det 
anmärkas i planen enligt 3 kap 5§ PBL.  

Länsstyrelsen har lämnat ett samrådsyttrande över planförslaget 2024-08-30. 
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Syftet med planen  
Planen är en revidering av nu gällande översiktsplan (2009). 

Planer som ska gälla jämte översiktsplanen  
- Fördjupad översiktsplan för Töre som antogs 2021.  

- Fördjupad översiktsplan för centrala Kalix som antogs 2012.  

- Tematiskt tillägg avseende Landsbygdsutveckling i strandnära läge (LIS) som antogs 
2017. 

Sammanfattning  
Länsstyrelsen ansåg i samrådet att översiktsplanen till stor del uppfyllde de krav enligt 3 
kap 5§ PBL om vad som ska framgå av en översiktsplan. Länsstyrelsen hade emellertid 
fortsatt en del synpunkter som kommunen behövde beakta i det fortsatta arbetet.  

Länsstyrelsen anser att kommunen till granskningshandlingen i väsentlig utsträckning 
bemött länsstyrelsens synpunkter från samrådet framför allt genom att utveckla 
resonemang och ställningstaganden.  

Kommunen har till granskningshandlingen gjort förändringar i förslaget. Tidigare utpekat 
område för vindkraft T5 väster om Sangis har tagits bort och nytt område T5 norr om 
Töre har lagts till som inte fanns med i samrådet. Länsstyrelsen har gjort en bedömning 
av områdets lämplighet i förhållande till prövningsgrunderna.  

Det nya område T5 för vindkraft bedöms medföra en påtagligt försvårande påverkan på 
riksintresse för rennäringen. Riksintresset för rennäringen är inte nödvändigtvis strikt 
begränsat till det utpekade geografiska området, utan det är de värden som ska skyddas 
som är väsentliga. Kommunen har i förslaget inte beaktat eller redovisat den 
omlandspåverkan som vindkraftverk innebär eller hur det skulle påverka riksintresset för 
rennäringen. Länsstyrelsen bedömer att det är stor risk att värden som riksintresset ska 
skydda påtagligt kommer att skadas. Därför kan det nya området T5 inte godkännas i 
det läge som redovisas.  

Nya utpekade området för vindkraft T5 befinner sig även inom område av betydelse för 
totalförsvaret; lågflygningsområde. Försvarsmakten har i det här skedet inte gjort någon 
bedömning om det nya utpekandet medför risk för skada på riksintresse för 
totalförsvaret, men understryker att det inte kan uteslutas. 

Länsstyrelsens sammantagna bedömning är att i det här skedet inte går att säkert uttala 
sig om huruvida det utpekade området för vindkraft T5, eller någon av de övriga 
utpekade områdena, skulle motverka riksintresse för totalförsvaret på ett påtagligt sätt. 

Länsstyrelsens yttrande  

Riksintressen enligt 3 och 4 kap miljöbalken  

Totalförsvaret  
Av 3 kap. 9 § första stycket miljöbalken framgår att mark- och vattenområden som har 
betydelse för totalförsvaret skall så långt som möjligt skyddas mot åtgärder som kan 
påtagligt motverka totalförsvarets intressen. 
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Länsstyrelsen noterar att kommunens efter samråd utpekade område för vindkraft T5 
norr om Töre befinner sig inom område av betydelse för totalförsvaret; 
Lågflygningsområde Norrbotten. Utpekade områden för befintliga vindkraftsområden som 
avses behållas och utvecklas, T7 Storön och T6 Båtskärsnäs, befinner sig även de inom 
eller delvis inom lågflygningsområdet.  

Försvarsmakten har i det här skedet inte gjort någon bedömning av risk för skada på 
riksintresse eller område av betydelse för totalförsvarets militära del avseende utpekade 
områden för vindkraft, med hänsyn till försvarssekretess. En sådan bedömning görs 
därför först i ett senare skede då tillstånd enligt miljöbalken eller bygglov enligt plan- och 
bygglagen söks för uppförande av vindkraftverk.  

Försvarsmakten vill dock tydliggöra att lågflygningsområden är avgörande för 
Försvarsmaktens flygförband och att tillgången till dessa är av största vikt. En ökad 
mängd höga objekt inom lågflygningsområdena, exempelvis vindkraftverk, kan skada 
möjligheten att nyttja dessa på ett ändamålsenligt sätt och därmed uppfylla 
Försvarsmaktens uppgifter.  

För att säkerställa att eventuella etableringar av vindkraft inte hamnar i konflikt med 
riksintressen för totalförsvarets militära del som omfattas av sekretess enligt 15 kap. 2 § 
offentlighets- och sekretesslagen (2009:400) måste en förfrågan alltid ställas till 
Försvarsmakten i kommande skeden. 

Kulturmiljö  
Översiktsplanen redovisar riksintressen för kulturmiljövården med ställningstaganden för 
hur dessa ska tillgodoses i fortsatt planering samt identifierar målkonflikter och strategier 
för hur påtaglig skada på riksintressen ska undvikas.  

Länsstyrelsen framhåller att planen skulle vara hjälpt av att tydligare beskriva vilka 
värden och uttryck som utgör riksintresset för att utgöra ett tydligare 
planeringsunderlag, men har i övrigt inga synpunkter på riksintresse för kulturmiljö. 

Rennäring 3 kap. 5 § MB  
Av 3 kap. 5 § miljöbalken framgår att områden som har betydelse för rennäringen så 
långt som möjligt ska skyddas mot åtgärder som påtagligt kan försvåra näringens 
bedrivande.  

Kommunen har från samrådet utvecklat ställningstaganden i översiktsplanen för 
planering som berör riksintresse för rennäringen. Bland annat ska områden inom 
riksintresse för rennäring så långt som möjligt undvikas vid utpekande av nya 
utvecklingsområden.  

Riksintresse rennäring ska ses i ett landskapsperspektiv eftersom det handlar om ett 
skydd för områden med olika ändamål som måste hänga ihop för att helheten ska 
fungera. Utöver rennäringens utpekade riksintresseområde så finns även ett flertal andra 
för rennäringen viktiga områden och funktioner i landskapet. Kommunen har redovisat 
dessa områden i som kartor i översiktsplanen.  



Sida 9 av 21 
 

 
 

I samrådshandlingen anmärkte Länsstyrelsen på att det utpekade vindkraftsområdet T5 
väster om Sangis inkräktar på riksintresset för rennäringen och hänvisade till domen 
MÖD M-10882-16. Kommunen har valt att ta bort detta område och i stället markera ut 
ett nytt vindkraftsområde T5 norr om Töre. Kommunen motiverar förändringen med att 
det nya området gör inte intrång på riksintresse för rennäringen men området ligger 
inom rennäringens vinterbetesmark samt delvis inom renens viktiga områden inom 
beteslandet.  

Länsstyrelsen noterar att det nya området T5 utgörs av fyra separata områden som alla 
ligger i direkt anslutning till riksintresseområden för rennäringen. Lillån-Långfors är Kalix 
samebys största kärnområde inom vinterbeteslandet. Genom kärnområdet passerar en 
huvudflyttled och de föreslagna vindkraftsområdena kringgärdar delvis huvudflyttleden. 

Ett av de utpekade delområdena för vindkraft angränsar området runt Idbäcksträsket 
som av samebyn redovisats som naturligt uppsamlingsområde tack vare goda 
betesmöjligheter och betesro.  

Länsstyrelsen bedömer att även om föreslaget område T5 för vindkraft inte direkt 
inkräktar på utritat riksintresseområde för rennäringen kommer vindkraftsparkerna 
medföra störningspåverkan på riksintresset.  

I SLU-rapporten Renar och vindkraft II från 2016, att studier vid vindkraftparker visat att 
renar påverkas av vindkraftverk och att effekter har setts på 3-5 kilometers avstånd från 
vindkraftverken. Bland annat att renarna undviker att beta i närheten av 
vindkraftsområden. Exakt på hur långt avstånd renarna påverkas beror på 
förutsättningarna i respektive område.  

Mark- och miljööverdomstolen fastslog i det s.k. Kappruet-målet, p-2707-19, att det inte 
har någon avgörande betydelse om verksamheten finns inom eller utanför riksintresset, 
utan det är riksintressets funktion som är relevant. 

Länsstyrelsens bedömning är att kommunen inte har beaktat den omlandspåverkan som 
vindkraftverk innebär eller redovisat hur det skulle påverka riksintresset för rennäringen. 
Länsstyrelsens sammantagna bedömning är att det är sannolikt att utpekat område T5 
kommer att innebära ett påtagligt försvårande för de värden som riksintresset för 
rennäringen avser. Därför kan område T5 inte godkännas i det läge som redovisas. 

Energiproduktion 3 kap 8§ MB  
Länsstyrelsen påpekade i samrådet under kapitlet om energiproduktion att det inte 
framgår hur kommunen förhåller sig vindbruksområden och energiproduktion med 
avseende på riksintressen och om de kommer att tillgodoses. Kalix kommun har i 
granskningshandlingen bemött länsstyrelsens synpunkter och utvecklat 
ställningstaganden vid avvägningar mellan olika riksintressen. 

Miljökvalitetsnormer  
Länsstyrelsen har inga invändningar emot den granskade översiktsplanen. Tidigare 
påpekanden från samråd om översiktsplanen om bland annat miljökvalitetsnormer för 
vatten, dagvatten, förorenade områden, sur sulfatjord och avlopp har bemötts. Kalix 
kommun har också valt att slå fast ställningstaganden för att förebygga miljöeffekter av 
etableringar.  
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Beslut om LIS-områden från 2017 ligger som ett tematiskt tillägg. I översiktsplanen har 
Kalix kommun tagit höjd för den påverkan på ekologiskt status (hydromorfologiska 
kvalitetsfaktorer) som riskerar att inträffa vid strandnära etableringar. 

Hälsa, säkerhet och risker för olyckor, översvämning och erosion  
I linje med PBL anser Länsstyrelsen att ny bebyggelse inte ska lokaliseras till områden 
där risk för översvämning föreligger.  

Under samrådet betonade Länsstyrelsen att kommunens användning av ordet ”bör” i sina 
ställningstaganden vad gäller översvämning och klimatanpassning ger ett allt för otydligt 
tolkningsutrymme. Detta har förtydligats till granskningshandlingen och kommunens 
ställningstaganden i frågan är nu klargjorda. 

Mellankommunala frågor och regionala förhållanden 

Vindkraft  
Länsstyrelsen framhöll i samrådet att utpekande av lämpliga vindkraftsområden i 
anslutning till kommungränsen är en mellankommunalfråga som också behöver lyftas i 
översiktsplanen.  

Kalix kommun har utvecklat sina ställningstaganden om att utveckling av vindkraft bör 
ses utifrån ett mer regionalt perspektiv där vindkraft är en mellankommunal fråga på 
grund av vindkraftsparkers påverkan på bland annat rennäringen och totalförsvaret. 

Landsbygdsutveckling i strandnära läge, LIS 
Kommunen pekar inte ut några nya områden för LIS och tillägget för LIS är fortsatt 
gällande. Länsstyrelsen har inget att tillägga. 

Kalix kommuns kommentar: 
Behovet av förnyelsebar energi inom kommunen och i regionen bedöms fortfarande stort 
vilket gör att kommunen valt att peka ut potentiella vindkraftsområden i översiktsplanen, 
både på land och till havs, för att kunna bidra till en framtida elförsörjning. Utpekade 
områden (T5) i kommunens nordvästra hörn bedöms ha goda förutsättningar för 
vindkraft med stora sammanhängande områden, bra grundläggningsförhållanden, 
omfattande skogsbilvägsnät, rimliga avstånd till elanslutning, endast en markägare och i 
övrigt relativt få motstående intressen som innebär att området är ett av få tänkbara 
vindkraftsområden på land i kommunen. 

Området T5 är endast översiktligt utpekat och har avgränsats cirka 1 km från närmaste 
bebyggelse samt uppdelats i olika delområden för att visa hänsyn till riksintresset 
rennäring. Området omfattar sammanlagt cirka 3500 hektar som skulle möjliggöra för 
omkring 30 större vindkraftsverk placerade inom områdets högre belägna delar med ett 
inbördes avstånd på cirka 0,5–1 km. I en framtida tillståndsprocess får området utredas 
mer detaljerat för att kunna avgöra vilka ytterligare anpassningar som måste till för att 
minimera eventuella vindkraftverks omlandspåverkan på rennäringen.  

Planbeskrivningen förtydligas avseende kommunens tankar och ställningstagande för 
utpekade vindkraftsområden. 

Övriga synpunkter noteras. 
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3.2 REGION NORRBOTTEN  

Region Norrbotten tackar för inbjudan att inkomma med synpunkter på 
granskningshandling Ny översiktsplan för Kalix kommun.  

Vi ser att våra tidigare inspel under samrådet har tagits väl omhand och vi har inga 
ytterligare synpunkter. 

Kalix kommuns kommentar: 
Noterat. 

3.3 ÖVRIGA MYNDIGHETER  

Sametinget  
Sametinget i Sverige är både en statlig myndighet och ett folkvalt samiskt parlament 
med syfte att förbättra de svenska samernas möjligheter som urfolk att bevara och 
utveckla sin kultur. Sametingets uppgift är att medverka i samhällsplaneringen och tillse 
att samiska behov beaktas, däribland renskötselns rättigheter i frågor avseende 
utnyttjande av mark och vatten. Med varsamt förvaltande av mark och vatten gynnas 
den biologiska mångfalden till nytta för alla invånare.  

Svenska myndigheter har enligt grundlagen ett särskilt ansvar för att skydda och främja 
det samiska folkets möjligheter att behålla och utveckla allmänintresset rennäring, som 
är en central del av den samiska kulturen. Att renskötselrätten ska skyddas innebär att 
en kommun vid planering av mark måste ta hänsyn till vilka ingrepp som kan accepteras 
för att renskötselrätten inte ska kränkas.  

Synpunkter riksintresse rennäring och annan markanvändning  
Sametinget ser det som positivt att översiktsplanen har ändrats när det gäller 
rennäring/renskötsel efter de synpunkter som kommit in. Rennäringens markanvändning 
har beskrivits tydligare, som att på landsbygden prioriterar kommunen bland annat 
rennäringens långsiktiga intressen. Samt att rennäringen ska skyddas från störningar i 
en sådan utsträckning att de sammanlagda effekterna av exploateringar inte leder till att 
den sammanhållna årscykeln hotas.  

Fyra större sammanhängande områden T5 Moakölen, Mjöträskkölen, Hataberget och 
Flakalandet utpekas som lämpliga för landbaserad vindkraft. Områdena utgörs till stor 
del av högt belägna moränåsar. Områdena är dock viktiga för rennäringen som 
trivselland och inte utpekat som något område av riksintresse för elproduktion.  

Riksintresse rennäring ska ses i ett landskapsperspektiv eftersom det handlar om ett 
skydd för områden med olika ändamål som måste hänga ihop för att helheten ska 
fungera. 

Sametinget anser att riksintresset för rennäring påtagligt skadas om endast samråd ska 
ske för hur hänsyn ska tas till rennäringen som riksintresse vid hantering av bygglov eller 
planläggning inom utpekade områden.  

Synpunkter miljökonsekvensbeskrivningen  
MKBn beskriver konsekvenser av planförslaget på ett bra sätt. 
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Kalix kommuns kommentar: 
Se kommunens kommentarer på länsstyrelsens synpunkter avseende vindkraftsområden.  

Lagen om konsultation i frågor som rör det samiska folket förväntas ge bättre 
möjligheter till dialog med b.la. berörda samebyar i ärenden som kan få särskild 
betydelse för samerna, t.ex. vid påverkan på rennäringen. 

3.4 KOMMUNER 

Boden kommun 
Bodens kommun har tagit del av utställningshandlingarna och ser positivt på Kalix arbete 
med den nya översiktsplanen. Bodens kommun motsäger sig däremot förslag till 
dragning av ny kustnära järnväg för regionalt resande från Kalix till Luleå. En långsiktig 
strategisk inriktning från kommunerna, Region Norrbotten och Regionala 
kollektivtrafikmyndigheten är Noden Boden. Nodfunktionen innebär att de flesta av 
Norrtågs linjer sammanstrålar i Boden C. Bodens kommun anser att kopplingen till 
Norrbotniabanan ska utgå från tidigare fastställda dialoger och inriktningar, det vill säga 
att Haparandabanan utgör koppling till Norrbotniabanan via Boden C. Detta innebär att 
Boden och Kalix kommun i stället bör arbeta gemensamt för utveckling av den mer 
kapacitetssvaga sträckan längst Haparandabanan. 

Kalix kommuns kommentar: 
För att Kalix ska kunna bli en attraktivare kommun att bo, verka och vistas i så behöver 
de allmänna kommunikationerna väsentligt förbättras både till och från Boden samt till 
och från Luleå för att möjliggöra säkra, tidseffektiva och tillförlitliga persontransporter för 
arbetspendling, besöksnäring och övrigt resande både inom och utanför länet. 

Visionen om en kustnära järnväg mellan Kalix och Luleå som möjliggör för snabbtåg som 
medger halverade restider mot dagsläget har funnits med i kommunens översiktliga 
planering under lång tid. En kustnära järnväg skulle underlätta för arbetspendling och 
övrigt resande och möjliggöra för en regionförstoring längs kusten. Även Luleå kommun 
har pekat ut sträckningen i sin översiktliga planering. Järnvägen mellan Kalix och Boden 
är viktig för person- och godstransporter till Boden samt vidare norr- och söderut men 
medger inte de resetider som på allvar skulle förändra vardagen för alla som 
arbetspendlar sträckan Kalix-Luleå eller Luleå-Kalix. Viktiga målpunkter är Luleå tekniska 
universitet, Sunderby sjukhus, Kallax flygplats samt centrala Luleå.  
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3.5 NÄMNDER, FÖRVALTNINGAR, RÅD OCH KOMMUNALA BOLAG   

Inga synpunkter har kommit in från kommunala organ. 

3.6 FÖRETAG OCH ÖVRIGA ORGANISATIONER 

Kalix församling 
Kalix församling anser att M1 området som är utpekat som utveckling för tillfällig 
begravningsplats och att området bör förflyttas mer österut på grund av 
markförhållandena. 

Kalix kommuns kommentar: 
Mark- och vattenanvändningskartan har uppdaterats och område M1 har förflyttats enligt 
inkomna synpunkten.  

Vånafjärdens samfällighet 
Vånafjärdens samfällighet bestrider föreslagen klassning (naturområde) gällande 
Vånafjärdens samfällda öar benämnda Risholmen, Skorvgrundet, Lill-Rågholmsgrundet, 
Rödhällgrundet, Hällholmen, Ahlholmarna, Vånafjärdsgrynnan, Stridsgrundet, Skogören, 
Klicken, Klingergrundet m.m. 

Vånafjärdens samfällighet anser att dessa samfällda öar ska klassas som typ landsbygd. 
Typ Lansbygd tillgodoser samtliga krav gällande hänsyn. 

Hänsyn: 

- Riksintresse MB 3 kap. 5 § Rennäring.  

- Riksintresse MB 3 kap. 6 § Friluftsliv.  

- Riksintresse MB 3 kap. 6 § Naturvård.  

- Riksintresse MB 3 kap. 8 § Kommunikation, Väg.  

- Riksintresse MB 3 kap. 8 § Kommunikation, Järnväg. 

- Riksintresse MB 3 kap. 9 § 1:a stycket Totalförsvaret, Lågflygningsområde med 
påverkansområde.  

- Riksintresse MB 3 kap. 9 § Totalförsvaret, Påverkningsområde, område för buller eller 
annan risk.  

- Riksintresse MB 4 kap. 2 § Rörligt friluftsliv.  

- Förutsättning för skred i finkornig jordart, aktsamhetsområden  

- Naturhänsyn, nyckelbiotop, naturvärden.  

- Naturreservat.  

- Fornlämning.  

Kalix kommuns kommentar: 
Kommunen bedömer att det som anförs i yttrandet är rimligt utifrån allmänna intressen 
och ändrar tidigare föreslagen markanvändning ”natur- och friluftsliv” till ”landsbygd” för 
samfällda öar inom Vånafjärdens skifteslag. Kommunen ser även över föreslagen 
markanvändning för öar i hela skärgården. 
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Vånafjärdens hembygdsförening 
Vi vill härmed lämna synpunkter på översiktsplanen vad gäller områden kring byn 
Vånafjärden. 

I planen är Rågholmen markerad som grönområde, vilket vi är positiva till och gärna ser 
att det blir så. Men vi ser också att Rågholmen fortfarande finns med som ett markerat 
LIS-område, vilket vi starkt ställer oss emot. Som tidigare påpekats är Rågholmen en 
plats med stora naturvärden, rödlistade arter, gammal skog som är viktig för den 
biologiska mångfalden. Området används också av både bybor och andra till rekreation 
av olika slag, promenader, fiske, bär- och svampplockning, jakt. Många använder den 
öppna ytan på mitten av halvön till camping. Det har vid flera tillfällen varit exkursioner 
på Rågholmen eftersom där finns växtarter som är svåra att hitta på andra ställen samt 
ett flertal rödlistade arter. 

Som ni själva skriver är värdefulla naturmiljöer viktiga att bevara och ett av era 
ställningstaganden är att stärka den biologiska mångfalden. Detta gör Rågholmen till ett 
viktigt område att bevara. Vi anser därför att hela Rågholmen bör undantas från all 
byggnation och exploatering. 

Vi har även synpunkter på ett markerat område som är beläget söder om väg E4 mellan 
Karlsborg och Vånafjärden och benämns som V4 i planen. Vi anser att det skulle vara till 
nackdel för byn eftersom det skulle öka störningarna i form av buller, lukt, trafik m.m. 
som vi redan har en hel del av på grund av Billeruds fabrik. Vi anser att det skulle 
hämma en levande landsbygd. Ett industriområde skulle även försvåra för viltet som rör 
sig i området. I det markerade området finns även klapperstensfält från istiden som är 
värt att bevara. Vi anser därför att detta område inte bör exploateras utan bevaras i 
nuvarande form. 

Kalix kommuns kommentar: 
Föreslagen översiktsplan hanterar inte frågan om LIS eftersom LIS-planen är ett tillägg 
som fortsatt ska gälla, men däremot redovisas b.la. gällande fördjupade översiktsplaner 
och LIS-planen tillsammans med övriga planeringsunderlag i digitala kartan. LIS-frågan 
prövas således inte i aktuell översiktsplaneprocess. 

Norra delen av Rågholmen har avsatts som ett område för ”natur- och friluftsliv” i 
översiktsplanen eftersom högre naturvärden påträffats i samband med inventering. 
Södra delen av Rågholmen har avsatts som ”landsbygd” i översiktsplanen, eftersom en 
detaljplaneprocess fortfarande pågår för del av området. 

Området V4 bedöms kunna minskas i norr fram till avfallsdeponins norra gräns och 
bedöms fortfarande vara tillräckligt stort för att kunna tillgodose industrins framtida 
behov av expansionsområden i anslutning till Karlsborg. 

Rågholmens vänner 
1. Vad är sammanhängande bebyggelse? Finns det en definition av detta i planen? Viss 
inte, så bör detta göres. I nuläget är det väl omöjligt att se om denna indelning är 
korrekt. I Vånafjärden är det t. ex områden som inte är sammanhållen bebyggelse och 
områden som är det, men med få byggnader och relativt långt emellan. Sammanhållen 
bebyggelse finns det en definition på, men alltså inte sammanhängande och heller inte 
bebyggelse. Det framstår oseriöst att bruka sådana diffusa meningar.   
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2. Vi reagerar starkt på att Vånafjärden skall bli ännu mera industrialiserad. Ex en 
utökning av industrisopen till Korsnäs/Billerud är oacceptabel. Fabriken går med mycket 
överskott och en ny sop måste planeras in. En soptipp som är längre undan folk och 
havet. 

3. Rågholmen måste ut av LIS-planen. Jag refererar till allt som är skrivit om Rågholmen 
och alla inventeringar. Detta område är totalt olämpligt som LIS-område och bör göras 
till ett naturreservat. Vi vill ha besked om vad som händer med detta otroligt viktiga 
natur- och friluftsområde. 

4. Vånafjärden är givetvis inte ett centalortsområde. Det är en kustby med gamla 
fiskarbondgårdar, åkermark och lagårdar. Samt andra hus. Och det är landsbygd. Det 
har kommun också erkänd i LIS-planen. Så man kan inte hitta på nya definitioner bara 
för att det passar nu. 

Varför är detta viktigt för Vånafjärden? Ex; att vara landsbygd är en fördel för byn. LIS-
lagen gäller inte bara kommuns plan, men också privata. Detta blir mycket svårt att få 
till när Vånafjärden är en del av centralorten. Vånafjärden vill gå miste om andra fördelar 
nu och i framtiden som är myntat på landsbygdsområden. 
 
Kalix kommuns kommentar: 
Översiktsplanen är uppbyggd enligt Boverkets ÖP-modell med standardiserade 
definitioner av olika slags markanvändningstyper. Sammanhängande bebyggelse är ett 
begrepp enligt ÖP-modellen som innebär någon form av byabildning och ska inte 
sammanblandas med begreppet sammanhållen bebyggelse enligt plan- och bygglagen. 
Kommunen instämmer att det är lätt att begreppen blandas ihop. 

Avseende synpunkterna om Rågholmen, LIS och industriområdet V4, se kommentarer för 
Vånafjärdens hembygdsförening ovan. 

Kommunen ser ett stort behov av att skapa en tydlig områdesindelning för att underlätta 
för statistisk uppföljning inom de olika kommundelarna. Vånafjärden, Karlsborg och flera 
andra byar ingår i centralortsområdet där stor del av markanvändningen utgörs av 
landsbygd och sammanhängande bebyggelse (byabildning) i översiktsplanen. 

Gällivare skogssameby 
Området för aktuellt ärende ligger inom Gällivare skogssamebys renbetesområde, 
samebyn är således rättighetsinnehavare och särskilt berörd. 

Allmänt 
Renskötselrätten är grundlagsskyddad. I 2 kap. 15 § Regeringsformen (RF) stadgas att 
varje medborgares egendom är tryggad på sådant sätt att ingen kan tvingas avstå sin 
egendom till det allmänna eller någon enskild genom expropriation eller annat förfogande 
eller tåla att det allmänna inskränker markanvändningen utom när det krävs för attt 
tillgodose angelägna allmänna intressen. Renskötseln omfattas av bestämmelser om 
egendomsskydd som avses i RF 2 kap. 15 §1 och regleras i Rennäringslagen. 
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Av 3 kap. 5 § miljöbalken framgår att områden som har betydelse för rennäringen ska så 
långt som möjligt skyddas mot åtgärder som påtagligt kan försvåra näringens bedrivande 
(första stycket). Om området utgör ett riksintresse för rennäringen är kravet i stället att 
området ska skyddas mot sådana åtgärder (andra stycket). Även om en åtgärd vidtas 
utanför ett riksintresseområde kan den innebära påtaglig skada på riksintresset och 
därför vara otillåten. Det avgörande är inte om åtgärden är lokaliserad inom eller utanför 
det utpekade riksintresseområdet, det är åtgärdens konsekvenser för riksintressets 
värden och egenskaper som ska bedömas, enligt Mark och miljööverdomstolens dom den 
12 november 2020 i mål nr P 2707-19. 

Riksdagen har uttalat att samerna utgör ett urfolk och Regeringsformens 1 kap. 2 § 6 st 
uttrycker att “det samiska folkets och etniska, språkliga och religiösa minoriteters 
möjligheter att behålla och utveckla ett eget kultur- och samfundsliv ska främjas.” 
Bestämmelsen innebär att staten ska agera för att samiska förhållanden skyddas och 
utvecklas. 

Högsta domstolen menar enhälligt i sitt domslut 23 januari 2020 i mål nr T 853-18 att RF 
1 kap. 2 § 6 st i viss mån avspeglar folkrättsliga principer rörande tillvaratagande av 
etniska minoriteters rättigheter och att principer av detta slag kommer till uttryck i ett 
antal internationella traktater som Sverige har att beakta. HD menar vidare att RF 1 kap. 
2 § 6 st kan få en viss materiell betydelse vid rättstillämpning där det är fråga om att 
väga olika motstående intressen mot varandra. Samernas intresse av att kunna 
vidmakthålla sin kultur, däribland renskötseln, ska vid en sådan avvägning tillmätas 
särskild vikt. Detta kan exempelvis gälla mål där rennäringen utgör ett allmänt intresse 
eller riksintresse enligt 3 kap. Miljöbalken. Vidare fastslår HD att den hänsyn till urfolks 
sedvanor och sedvanerätt som framgår i ILO:s konvention nr 169 utgör folkrättsliga 
principer som ska följas. 

Med stöd av den rättspraxis som utvecklats de senaste åren vill samebyn förtydliga att 
staten, såsom enskilda bolag, i sin tillståndsprövning har att beakta att samerna är ett 
urfolk samt att renskötseln utgör en traditionell urfolksnäring vilket skyddas särskilt. 
Verksamheter som innebär väsentligt negativa konsekvenser för samernas möjlighet att 
utöva sin kultur – att bedriva renskötsel - är otillåtna. 

Gällivare skogssameby och skogsrenskötseln 
Gällivare skogssameby är en skogssameby med åretruntmarker i Gällivare och 
Jokkmokks kommuner samt vinterbetesmarker i ett större område som inkluderar 
Gällivare, Överkalix, Jokkmokk, Boden, Kalix och Luleås kommuner. 

Inom renskötseln i de olika samebyarna i Sverige kan vissa förutsättningar vara helt 
likartade samtidigt som där kan finnas stora skillnader. Tillgång till renbetesområden, 
flyttleder och funktionella samband mellan de olika renbetesområdena är grundläggande 
behov för renskötseln inom alla samebyar. Den samiska skogsrenskötseln skiljer sig 
däremot från fjällrenskötseln. Den skogssamiska renskötseln bedrivs i skogslandet året 
om – både åretruntmarker och vinterbetesmarker finns till största delen nedanför 
odlingsgränsen – vilket gör renskötseln mer stationär.  
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Gällivare skogssameby bedriver renskötsel året om på samma marker där bebyggelser, 
infrastruktur, industrier, gruvor, större tätorter, intensivt skogsbruk, vägar, jakt, turism 
och annan aktivitet finns och pågår, samtidigt som rovdjur och effekter från 
klimatförändringar försvårar och/eller försämrar tillgången till viktiga betesområden och 
ibland splittrar renbetesområden. Nils Arell beskrev redan i 1981 skogsrenskötselns 
situation: “...näringen året om utsätts för påverkan av annan markanvändning på ett sätt 
som saknar motsvarighet i fjällsamebyarna.” 

Gällivare skogssameby bedriver traditionell renskötsel där samtliga medlemmar deltar på 
olika sätt för att behålla och utveckla den samiska kulturen och renskötseln. Med 
traditionell renskötsel avses här naturbetesbaserad renskötsel som utgår från renens 
behov, där de grundläggande funktionerna är tillgång till naturbete och där 
sammanhängande, funktionella och störningsfria betesområden finns och ger betesro. 
Den traditionella renskötseln bedrivs med renskötarnas traditionella kunskap om renen 
och landskapet som brukats under lång tid. Renskötseln utgör därmed inte bara ett 
ekonomiskt livsuppehälle utan också ett kulturellt arv som bidrar till att bevara den 
skogssamiska närvaron i Norrbotten. 

Ur en historisk men även nuvarande kontext har renbetesmarkerna inom Gällivare 
skogssameby i en stadig takt fragmenterats och renskötseln har tvingats anpassa sig till 
både direkta markförluster, konkurrerande markanvändning och exploatering av 
naturresurser. Som ett ytterligare lager har renskötseln i samebyn tvingats anpassa sig 
till rådande klimatförändringar - som även kommer att spela en större roll i framtiden. 
Genom att använda sig av begrepp såsom “samexistens” tycks det finnas en uppfattning 
om att renskötselns anpassningsförmåga är oändlig vilket samebyn vill understryka är 
felaktigt. Renen och renskötseln är beroende av fungerande ekosystem och 
grundläggande för en bärkraftig renskötsel är tillgången till betesmarker. Klimatet 
påverkar starkt betesresurserna, till exempel genom konkurrens mellan olika 
vegetationssamhällen, men också tillgången till betesmark. Sammanhängande 
betesmarker, men också flexibilitet - möjligheten att välja och/eller flytta mellan olika 
betesområden som har variation i vegetation och/eller topografi - är särskilt viktigt för 
att möjliggöra anpassning till förändringar i betesförhållanden eller andra störningar. 
Renskötarnas svar på störningar och svåra betesförhållanden är således beroende av det 
geografiska utrymmet för anpassning. Återstående renbetesmarker är således av största 
vikt för att en välfungerande och motståndskraftig rennäring ska finnas i samebyn. Den 
skogssamiska renskötseln är en grundläggande del av det samiska kulturella landskapet 
och måste ges förutsättningar att både bevaras och utvecklas för framtida generationer. 

Nya utmaningar - den gröna omställningen 
Gällivare skogssameby, liksom många andra samebyar, står idag inför allt fler komplexa 
utmaningar i takt med att nya aktörer och projekt vill etablera sig inom samebyns 
renbetesområde. Den pågående industrialiseringen i Norrbotten driver på en negativ 
spiral där varje ny verksamhet skapar behov av ytterligare etableringar, krav på 
infrastruktur och ingrepp i landskapet och renbetesmarkerna. Gruvdrift, 
industrianläggningar, elproduktion och energilagring är alla sammanlänkade och kräver 
omfattande stödstrukturer såsom järnvägar, vägar, bergtäkter och kraftledningar. Den 
samlade belastningen kommer att leda till allvarliga konsekvenser, där betesmarker 
fragmenteras, flyttleder blockeras och de förutsättningar som renskötseln bygger på 
urholkas. 
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Samebyns inställning 
Gällivare skogssameby bedriver sedan lång tid tillbaka renskötsel med sedvanerätt inom 
delar av Kalix kommun. Samebyn nämns dock endast i förbifarten i den föreslagna 
översiktsplanen, utan att vår faktiska närvaro och verksamhet inom kommunen 
redovisas. Det är en allvarlig brist att Kalix kommun i ett så omfattande dokument 
rörande kommunens markanvändning inte tydligare erkänner Gällivare skogssamebys 
närvaro och renskötselns betydelse för de berörda områdena. 

Gällivare skogssameby har genom sedvanerätt nyttjat marker inom Kalix kommun under 
lång tid, till exempel längs Töreälven, i området kring Siknäs och Rörbäck samt på öarna 
ut mot Luleå kommun. Dessa marker används återkommande för vinterbete och 
påverkas i hög grad av kommunala beslut kring markanvändning, bebyggelse och 
infrastruktur. Sedvanerätt innebär en urminnes hävd – det vill säga att renskötsel har 
bedrivits så långvarigt och konsekvent i ett område att det ger rätt att fortsätta bruka 
marken, även om det inte finns någon formell äganderätt. Denna rätt har erkänts i 
svensk lagstiftning och i rättspraxis, och är en grundpelare för renskötselns möjligheter 
att bedrivas i områden utanför den formella lappmarken. Samebyn anser därför att Kalix 
kommun i planunderlaget måste synliggöra Gällivare skogssamebys markanvändning, 
samt utreda och beakta de kumulativa effekter som uppstår när flera markförändringar 
sammantaget påverkar renskötseln negativt. 

Det är också anmärkningsvärt att Gällivare skogssameby inte kontaktats av kommunen 
under samrådsprocessen 2024, trots att planen varit ute på samråd under flera månader. 
Renskötsel är en riksintresseverksamhet och kommunen har ett särskilt ansvar att 
samråda med berörda samebyar när planering sker i områden som påverkar renskötseln. 
Vi ser därför ett behov av att förbättra dialogen mellan kommunen och samebyn då det 
är av yttersta vikt att samebyns markanvändning och behov synliggörs och beaktas i 
översiktsplanen och framtida planering för markanvändning inom Kalix kommun. Centralt 
här är att de beslut som fattas bygger på kunskap om renskötseln och sker i samverkan 
med oss som bedriver den. Vi ser fram emot att Kalix kommun tar kontakt med Gällivare 
skogssameby för vidare dialog. Vi står till förfogande för att bidra med vår kunskap om 
markerna, renskötseln och förutsättningarna för en långsiktigt hållbar samhällsplanering. 

Kalix kommuns kommentar: 
Under samrådsprocessen fanns inte område T5 utpekat norr om Töre och därmed ansåg 
kommunen inte att Gällivare sameby påverkades eftersom ingen utveckling i dessa 
områden pekades ut. Efter samrådet utredde däremot kommunen området norr om Töre 
som lämpligt för vindkraft i stället för tidigare utpekat område väster om Sangis. 
Eftersom det nya T5 området angränsar till områden av intresse för Gällivare sameby 
kontaktades samebyn inför granskning.  

Vid utpekande av utvecklingsområden och beskrivning av rennäringens intressen har 
kommunen utgått från rennäringens perspektiv i sin helhet och därmed har beskrivningar 
av enskilda samebyar delvis uteblivit. De ställningstaganden som görs i översiktsplanen 
om rennäringen bör egentligen vara oberoende av vilken sameby som är verksam i 
området, då det är rennäringen i sig som är huvudämnet. 
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Kommunen har främst utgått från de utpekade samebygränserna som finns tillgängliga 
och enligt dessa utgörs kommunen av Kalix sameby samt delvis Liehittäjä sameby och 
därför beskrivs dessa två i större utsträckning. Kalix kommun har utgått från tillgängligt 
kartmaterial och i så stor utsträckning som möjligt tagit hänsyn till rennäringens olika 
markanvändningsområden för att så långt som möjligt undvika en negativ påverkan på 
rennäringen i stort. 

Vid en eventuell framtida utveckling av områden kommer det ske dialog med berörda 
samebyar och i framtida tillståndsprocess får vindkraftsområdena T5 utredas mer 
detaljerat för att kunna avgöra vilka ytterligare anpassningar som måste till för att 
minimera eventuella vindkraftverks omlandspåverkan på rennäringen. 

Kommunen instämmer att dialog med samebyarna är viktig. Lagen om konsultation i 
frågor som rör det samiska folket förväntas ge bättre möjligheter till dialog med b.la. 
berörda samebyar i ärenden som kan få särskild betydelse för samerna, t.ex. vid 
påverkan på rennäringen. 

3.8 PRIVATPERSONER 

Privatperson 1 
Jag läste informationen om Båtskärsnäs i det nya förslaget som planeras att ha som 
information. Vi har ingen gymnastiksal men en väl aktiv idrottsförening med tillgång till 
gym, elljusspår, skidspår i skärgården på vintern, många naturstigar och vindskydd att 
grilla i. Gölihatten är berget där det finns så väl en stuga som grillplats och naturstigar. 
Det finns ett Folkets hus som kan liknas vid ett museum men som flitigt används året 
runt. Folketshus byggdes av arbetarna i byn och de årliga julfesterna som bolaget en 
gång startade hålls fortfarande årligen. 

Det finns ett torg där midsommar firas och Thores trios kulturstipendium delas ut. En 
antikaffär med lite förnödenheter. Det finns flera öar med sandstränder och det finns 
möjlighet att paddla, det finns två båthamnar och en Marina. Närheten till Frevisörens 
camping med restaurang av hög klass lockar bybor och människor från hela världen, 
verksamheten blomstrar. 

Många letar hus i Båtskärsnäs men vi som bor här flyttar inte så gärna så det finns inte 
så många hus till salu. Det finns lediga tomter att bygga på och i båthamnen har ett nytt 
hus byggts 2023. 

Det är fler som bor i byn än som har husen som sommarstugor vilket man kan uppfatta i 
texten som föreslås. Fisket är starkt i byn med löjrommen på hösten och isfiske på 
vintern. Skoterleder finns både i byn och på isen. Skärgårdsöarna ligger nära byn där 
många har stugor. Byn är omgiven av vatten och är mycket vacker. 

Jag saknade information som beskriver byn mer levande i texten. Privatperson1 förstår 
att det inte är reklam utan kanske mer fakta man är ute efter att ge men vi vill ju ha 
inflyttning till kommunen och då behöver texten ändå belysa lite mer stoff som beskriver. 
Jag tyckte det kändes som en tunn text där byn inte beskrivs som så attraktiv. 

Kalix kommuns kommentar: 
Kommunen uppdaterar beskrivningen av Båtskärsnäs i planbeskrivningen. 
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Privatperson 2 
I det grå märkta området V4 ingår våran skogsfastighet Vånafjärden 2:6. Vi vill behålla 
detta område som skogs- och renbetesmark. Dessutom växer ungskogen bra i detta 
område. Vi tycker att det är viktigt att behålla skogsskiften och inte avsätta det som 
industrimark. Det är ju också brist på råvara. Ju mer skogsmark vi tar bort får vi öka på 
importen av virke till mycket högre priser. Och dåligt ur miljösynpunkt. Tycker att det 
borde finnas annan mark närmare industrin som är mer anpassat för detta ändamål. 
Boendemiljön försämras. Vi har ställverket och Billerud nära oss. Och dom två är ju 
viktiga. Och med dom två tycker vi att det räcker för vårat närområde. Ungdomar vill vi 
ju ska köpa hus och flytta hit så att byn får leva vidare. Vi och ni vill ju ha nyinflyttade till 
våran kommun. 

Lantmäteriet och Länsstyrelsen är emot att skogsskiften förminskas. Vi har nyligen gjort 
en fastighetsreglering på våra fastigheter 2:44 och 2:6 därför vet vi det. Vi tycker att 
denna översiktsplan talar emot detta. Vi vill ju inte ge ifrån oss mark som vi en gång har 
investerat pengar i och brukat. Vi FODRAR att detta område grönmarkeras. Hoppas att ni 
accepterar vårat krav. Hur världen ser ut till 2040 vet ju ingen. Och för tidig avverkning 
av skog är ju vansinnigt enligt vårat tycke. 

Kalix kommuns kommentar: 
Området V4 bedöms kunna minskas i norr fram till avfallsdeponins norra gräns och 
bedöms fortfarande vara tillräckligt stort för att kunna tillgodose industrins framtida 
behov av expansionsområden i anslutning till Karlsborg. 

Privatperson 3 
Vi berörda markägare inom Vånafjärden 16:1, 15:1, 1:6, 2:6, 1:10, 1:7 och Silverstorp 
2:1 har granskat förslaget till Ny Översiktsplan. Vi samtliga är helt emot ert förslag att 
omvandla våran skogsmark till industri och verksamhetsområde. Vi tycker den skall 
fortsättningsvis kvarstå som landsbygd. Följa er beskrivning. Prioritera jord, skog, 
rennäring och besöksnäringens långsiktiga mål. Eftersträva en levande landsbygd. Om 
industrin i Karlsborg eller Kalix kommun önskar att utöka sitt verksamhetsområde anser 
vi att det skall göras inom den mark som dom råder över. 

Kalix kommuns kommentar:  
Se kommentarer, privatperson 2, ovan. 

Privatperson 4 
Vi ägare till Vånafjärden 1:15 inom Vånafjärdens by har granskat ert förslag till Ny 
Översiktsplan gällande Karlsborg och Vånafjärden. Vi är helt emot planen att omvandla 
våran skogsmark till industri och verksamhetsområde. Den skall kvarstå som landsbygd 
med prioritering jord, skog, rennäring och besöksnäringens långsiktiga mål. Eftersträva 
en levande landsbygd. 

Kalix kommuns kommentar: 
Se kommentarer, privatperson 2, ovan. 
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Privatperson 5 
Vånafjärden kommer i framtiden att utvecklas gällande bostäder i och med detta så är 
det mycket olämpligt att etablera ett industriområde i anslutning till boendemiljö. 

Det är av största vikt att en skogskorridor upprättas mellan Karlsborgsvägen och det 
tilltänkta industriområdet. 

Föreslaget gällande ett industriområde benämnt V4 om cirka 100 hektar i direkt 
anslutning till byn Vånafjärden är olämpligt med tanke på att en industrietablering ska ta 
hänsyn till hälso- och störningsrisk vid lokalisering av ny bostadsbebyggelse. 
Industrietableringen ska även säkerställa en god boende- och gestaltad livsmiljö. 

Kalix kommuns kommentar: 
Se kommentarer, privatperson 2, ovan. 

Privatperson 6 
Anser att det område som i planen är markerat med V4 (mellan Karlsborg och 
Vånafjärden) inte är lämpligt som industriområde. Området är viktigt för viltet och 
friluftslivet, området är nära byns bebyggelse och skulle innebära olägenheter för byn. I 
markerna bedrivs idag småskaligt skogsbruk sen generationer tillbaka. Marken består av 
lämningar från istiden med bland annat klapperstensfält. 

Kalix kommuns kommentar: 
Se kommentarer, privatperson 2, ovan. 


	1. INLEDNING OCH BAKGRUND
	1.1 PLANPROCESSEN

	2. SAMMANFATTNING AV REVIDERING
	3. INKOMNA YTTRANDEN
	3.1 LÄNSSTYRELSEN
	3.2 REGION NORRBOTTEN
	3.3 ÖVRIGA MYNDIGHETER
	Sametinget

	3.4 KOMMUNER
	Boden kommun

	3.5 NÄMNDER, FÖRVALTNINGAR, RÅD OCH KOMMUNALA BOLAG
	3.6 FÖRETAG OCH ÖVRIGA ORGANISATIONER
	Kalix församling
	Vånafjärdens samfällighet
	Vånafjärdens hembygdsförening
	Rågholmens vänner
	Gällivare skogssameby

	3.8 PRIVATPERSONER
	Privatperson 1
	Privatperson 2
	Privatperson 3
	Privatperson 4
	Privatperson 5
	Privatperson 6



